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Les forces polítiques del Botànic hem de ser coherents, i ho 
hem de ser des de la Generalitat i ho hem de ser des dels 
ajuntaments . La Generalitat valenciana té marge d’actuació 
i cal esgotar les vies legals, cal mantindre el grau d’exigència 
mediambiental, però, a més, continua pendent de tramita-
ció el Patsecova per a limitar la construcció de nous centres 
comercials . I caldria, a més, valorar també la creació d’un 
impost mediambiental a les grans superfícies comercials com 
ja existeix en altres comunitats autònomes .

Senyor conseller, el que li demanem al govern valencià és que 
deixe clar, una vegada més, que no es doblegarà, que no es 
doblegarà ni a les pressions ni a les amenaces de cap multi-
nacional per molt poderosa que siga (aplaudiments) i que 
per davant, que per davant del seu afany de benefici està el 
nostre territori, que per davant de l’afany de benefici de qual-
sevol multinacional estan les nostres xicotetes empreses i 
que per davant de l’afany de benefici de qualsevol multina-
cional està l’interés general de la societat valenciana .

Per tot això, li volem preguntar: quines són les mesures 
previstes pel govern per a aturar la construcció de Puerto 
Mediterráneo i per a revertir la saturació de centres comer-
cials en la Comunitat Valenciana?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller i ja té l’ús de la paraula .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, president .

Senyor diputat, pense que ha quedat palés tot el que hem 
treballat durant l’anterior legislatura, que vosté ha comentat 
d’una manera molt clara com hem anat treballant i a qui hem 
defensat d’una manera clara .

De tota manera, anem a redundar i anem a dir que el Consell, 
el govern del Botànic treballa i va a seguir treballant en la 
construcció d’un model de territori cohesionat, sosteni-
ble i que ajude a impulsar el model social econòmic i produc-
tiu que respecte el medi ambient i que fomente la qualitat de 
vida de les persones que hi vivim, tant si són consumidores 
com si són treballadores .

En aquesta nova legislatura –i vosté és coneixedor, a més 
a més, contestant-li d’una manera molt detallada a la seua 
pregunta–, l’Acord del Botànic II posa el focus en dos assump-
tes: continuar apostant per un model de comerç equilibrat i 
l’aprovació del pla d’acció territorial sectorial del comerç de 
la Comunitat Valenciana, Patsecova .

En aquest model s’incardina la nostra aposta pel comerç de 
proximitat urbà que reduïsca desplaçaments i, per tant, la 
petjada de carboni i que configure una oferta comercial local 
diferenciada, digitalitzada i innovadora .

Així, també he de dir-li que en les ajudes a empreses del 
sector del comerç s’inclouen únicament les empreses que 
tenen la consideració de pimes . Igualment, donem suport 
especialment a actuacions com la innovació, el comerç on line 
o l’establiment de comerç en zones rurals .

També vull recordar-li que aquest Consell dóna suport a 
totes les polítiques de millora de l’activitat productiva que 
afavorisquen el desenvolupament sostenible del nostre terri-
tori, treballant i col·laborant amb les empreses i possibilitant 
la seua inversió sempre en el marc de la seguretat jurídica i 
tenint en compte l’interés general .

El nostre compromís, per tant, és garantir que l’activitat 
comercial amb impacte territorial es faça de forma sosteni-
ble, equilibrada i coherent amb l’estructura territorial de la 
Comunitat Valenciana .

I en aquest sentit, li puc dir que hem fet un pas més cap 
aquest nou model amb la modificació de la LOTUP, on 
es recull la funció social de l’urbanisme sostenible que 
respecta l’entorn i el paisatge, superant models especuladors 
anteriors .

I a més a més –torne a repetir-li–, en aquesta legislatura, 
perquè estem a les acaballes, s’aprovarà el Patsecova, on es 
defineixen els criteris, les directrius i les orientacions terri-
torials perquè l’ordenació comercial es desenvolupe de 
manera coherent amb la planificació territorial, assegurant-
ne la coherència amb els objectius de qualitat de vida i desen-
volupament sostenible previstos en la legislació valenciana 
d’ordenació del territori i protecció del paisatge i la contribu-
ció eficaç als mateixos.

Aquesta normativa està en la fase final de la seua tramitació i deli-
mitarà les àrees comercials funcionals del País Valencià basant-
se en criteris d’accessibilitat territorial, capacitat i força d’atracció 
que exerceixen les ciutats i criteris funcionals orogràfics, urbanís-
tics, històrics, mediambientals, sociocultural i visuals .

Per tant, si hi ha un nou projecte de centre comercial, haurà 
d’estar en consonància amb aquestes directrius .

I a més a més, també li he de dir que a hores d’ara estem 
treballant en l’elaboració d’una nova llei de comerç sosteni-
ble que tindrà com a eixos principals la promoció del comerç 
com a activitat econòmica sostenible, creadora d’ocupació 
permanent i estable, amb equilibri i que done major cohesió 
social i siga més inclusiva per a totes i tots .

Supose que el model li ha quedat clar . Almenys, nosaltres 
estem treballant per a donar força a eixe model de comerç de 
proximitat, urbà, de ciutats compacta i que respecte el nostre 
medi ambient .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta i última, que és la número 21, 
que formula l’il·lustre diputat Ferran Martínez a l’honorable 
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conseller d’economia sostenible . (Veus) La substanciarà la 
il·lustre diputada Beatriu Gascó .

Té vosté la paraula, senyoria .

La senyora Gascó Verdier:

Bona vesprada, president .

Senyor conseller .

El comerç és una eina per a millorar l’economia, però no exis-
tix cap evidència que per se siga capaç de fomentar en qualse-
vol context un augment generalitzat la riquesa, com ha afir-
mat durant molt de temps la ideologia neoliberal .

De fet, en determinats contextos l’al·lusió al lliure comerç ha 
suposat la pauperització d’economies febles . Actualment, la 
signatura de tractats de lliure comerç requerix d’anàlisi que 
aprofundisquen en els efectes particulars que genera davant 
els casos de desestabilització econòmica i generació de ruïna 
per a determinats sectors productors als països signants –
se sentia rumor. Ahir el president de Nissan Renault ho afir-
mava en la ràdio francesa. No és una afirmació podemita .

Això és precisament el que pot succeir en el cas de l’economia 
valenciana i el tractat signat per la Unió Europea amb 
Mercosur . Especialment rellevant és l’impacte negatiu que 
pot tindre este tractat en el sector agrari en diversos sentits . 
Per una part, està la diferència d’estàndards fitosanitaris; per 
altra, la competència deslleial que pot produir-se en sectors 
com ara el citrícola, el vitivinícola, l’apícola o el de l’arròs, així 
com en el sector boví i altres sectors ramaders que són majo-
ritaris a la Comunitat Valenciana, com l’avícola o el porcí .

Però també es preveu un impacte negatiu degut a les condi-
cions laborals i de respecte mediambiental sota les quals es 
produeix a un costat i a un altre de l’acord .

Senyor conseller, és necessari que el govern central entenga 
que la situació a la qual s’està sotmetent el nostre sector agrari 
des de fa molts anys està posant en risc la seua pròpia super-
vivència i comence a prendre seriosament els interessos del 
nostre camp i de la nostra ramaderia a l’hora de defensar-los 
en les institucions europees . França o Itàlia han mostrat ja les 
seues reticències a aprovar una amenaça tan gran per al sector 
primari encara que altres sectors isquen guanyant .

D’altra banda, sabem, per l’experiència comparada, que aquest 
tipus d’acords recau amb el doble de pes sobre els xicotets 
agricultors i ramaders ja que el seu principal mercat és el 
nacional . I quan estos volen afrontar el mercat internacional 
es troben amb la incongruència que la Unió Europea ha nego-
ciat els termes del tractat des de la DG Trade per a la importa-
ció, però deixa la negociació de l’exportació per als ministeris 
de comerç nacionals a títol individual, deixant en mans de cada 
país la capacitat negociadora; situació que ha creat una situa-
ció insostenible per a sectors com el citrícola perquè es troba 
davant el requeriment d’uns protocols fitosanitaris impossi-
bles de complir per als nostres xicotets productors .

Davant d’este context caldria que des del govern central, per 
una banda, es defense la necessitat que DG Trade negocie 

també les condicions per a l’exportació dels nostres produc-
tes . I, per altra banda, tocarà que es redoblen esforços per 
a defensar de veres l’agricultura i ramaderia familiar valen-
ciana i espanyola perquè els seus projectes de vida no es 
vegen frustrats per una nefasta planificació de la política 
comercial del nostre govern i de la Unió Europa .

En definitiva, senyor conseller, creiem que la societat valen-
ciana i especialment els treballadors que veuen el seu negoci 
en risc davant l’entrada en vigor del tractat de lliure comerç 
amb Mercosur mereixen un estudi dels impactes reals sobre 
el seu mitjà de vida . En primer lloc, perquè ells mateixos 
puguen actuar en conseqüència però, sobretot, perquè les 
nostres administracions posen els remeis necessaris per a 
mantindre la tradició històrica del sector agrari i econòmic en 
general valencià .

Per això li preguntem quines pensen que seran les conse-
qüències que aquest tractat Unió Europea-Mercosur tindrà 
per a la nostra economia .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyora diputada, en aquests moments és molt difícil amb 
tota exactitud saber quines van a ser les conseqüències 
del tractat de Mercosur i també podem posar en evidència 
damunt de la taula que en qualsevol tractat, per allò d’altres 
tractats que ja coneixem, no?, sempre hi ha guanyadors i 
perdedors . I això de vegades no ens agrada i vol dir que les 
negociacions no són cooperatives o tenen certes característi-
ques que puguen ajudar a totes les parts, no?

Ara bé, si fem una anàlisi més detallada veiem, com vosté 
també ha dit, que els sectors més beneficiats de la Unió 
Europea en l’acord són l’automoció, l’automòbil i peces 
d’automòbil, calçat i tèxtil, productes químics, farmacèu-
tics i de maquinària; i els sectors més beneficiats del costat 
de Mercosur seran productes agrícoles . Per tant, ens poden 
perjudicar moltíssim, com són el suc de taronja, per exemple, 
al Brasil, o les llimes i la carn de boví a l’Argentina, o fins i tot 
l’arròs a l’Uruguai . I, torne a repetir, i això suposa, sens dubte, 
un enorme impacte potencial sobre el futur dels nostres 
sectors productius .

Jo ací sempre empre la propietat transitiva . De vegades 
analitzem allò que ve d’allà, Europa, però no analitzem allò 
que nosaltres ja estem venent en Europa . I com pot repercu-
tir això, no?, és un problema real .

Però, a més a més, existeix una gran controvèrsia, com 
vosté també ha comentat, sobre els efectes de l’acord per al 
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canvi climàtic per l’increment dels gasos d’efecte hiverna-
cle, el medi ambient i els drets del pobles indígenes, derivat 
d’una potencial expansió de les terres agrícoles a través de 
la desforestació a gran escala i la seguretat alimentària a la 
Unió Europea . Sembla ser que el canvi climàtic és poc impor-
tant hui en dia en tot el món, no?, quan s’hauria de tenir més 
en compte .

I, per a nosaltres, per als nostres sectors productius, és espe-
rable que s’obrin bones expectatives per a sectors industrials 
com l’automòbil, els seus components, el taulell, el calcer, 
el moble i el tèxtil, però no podem dir el mateix, i tenim una 
clara preocupació per la nostra agricultura, on productes dels 
països del Mercosur com els cítrics, la fruita seca, el raïm de 
taula, les cireres o, fins i tot, les prunes, constituiran una dura 
competència tenint en compte que els països de Mercosur 
compten amb grans explotacions amb costos laborals i de 
producció sensiblement inferiors als nostres .

Per tant, entenem des de la nostra posició que el Govern 
d’Espanya hauria de procurar, abans de ratificar l’acord, que 
s’asseguraren una sèrie de garanties, no? I això no vol dir 
que nosaltres no anem a fer de lobby . A més a més, he de 
dir que estem fent de lobby . La conselleria d’economia de la 
mà de la Direcció General d’Internacionalització i la conse-
lleria d’agricultura ja està treballant i està fent de lobby en 
defensa dels nostres productes i productors . Ara anem a vore 
si podem convéncer el Govern d’Espanya perquè tinga en 
compte les nostres aportacions .

Però li dia que deurien assegurar-se que els mercats agríco-
les d’origen i de destinació operen amb les mateixes normes . 
És a dir, igualtat en els estàndards aplicats . Que la importa-
ció de productes agrícoles de Mercosur no se superposen a 
la mateixa època de comercialització que les corresponents 
produccions de la Unió Europea . És a dir, complementarie-
tat . Que no es puguen importar productes agrícoles i rama-
ders mentre siga permesa la utilització de productes químics 
tòxics i hormones prohibides a la Unió Europea, com vosté 
també ha dit: reciprocitat . I que no es puguen importar a la 
Unió Europea productes agraris produïts en condicions labo-
rals no permeses a la Unió Europea . És a dir, no a l’explotació 
laboral. I, per últim, caldria implementar una fiscalitat verda 
comuna a tota la Unió Europea que grave l’empremta de 
carboni dels productes importats de milers de quilòmetres 
del punt de consum . És a dir, desenvolupament sostenible .

Si s’aplicaren estes cinc premisses pense que al final guan-
yaríem totes i tots . I nosaltres no tindríem una repercussió 
dolenta en l’àmbit de l’agricultura .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Interpel·lació al conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
sobre la política general del Consell en matèria d’ocupació, que 
formula el diputat senyor Juan Carlos Caballero Montañés  
(GP Popular) (RE número 6.056, BOCV 27)

El senyor president:

Senyories, passarem al següent punt de l’orde del dia, que 
és: «Interpel·lació al conseller d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball que formula, en nom 
del Grup Parlamentari Popular, l’il·lustre diputat Juan Carlos 
Caballero .» (Remors i soroll)

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Caballero Montañés:

Gràcies .

Gracias, presidente .

Señor conseller, tengo que reconocerle que cuando presenté 
esta interpelación no sabía si iba a debatir con usted o con el 
verdadero conseller de economía, que es desde hace unas dos 
semanas el conseller Soler . Cuando la conselleria de hacienda 
anunció que todos los programas presupuestarios que no se 
hubiesen ejecutado a 30 de septiembre iban a ser recortados, 
sabía en ese momento que habíamos perdido a Rafa Climent .

Tiene usted el inmenso honor, señor conseller, de ser el 
conseller con la ejecución presupuestaria más baja de todo 
el Consell . Y el premio se lo ha entregado Vicent Soler, 
bloqueándole la conselleria entera con recortes que van a 
sufrir los desempleados valencianos principalmente .

Señor Climent, usted nunca debió repetir como conseller de 
economía . Su gestión la pasada legislatura fue nefasta . Tan 
nefasta que el propio empresariado valenciano le pidió públi-
camente al presidente Puig que le apartara a usted y a su 
partido de la conselleria de economía . Pero usted repitió . Y 
con usted repitieron Nomdedéu, repitió el paro, la inestabili-
dad política, la inestabilidad económica, el estancamiento de 
nuestra economía .

Señor Climent, usted tomó posesión de su cargo el 17 de 
junio . Una semana más tarde conocimos por la EPA que 
la Comunitat Valenciana lideró el aumento del paro en el 
segundo trimestre del año: diez mil setecientos desemplea-
dos más . Diez mil setecientas razones para que usted no 
hubiera continuado como conseller .

Un mes más tarde, mientras ustedes se apresuraban a colap-
sar la administración colocando a más de trescientos treinta 
altos cargos y enchufados en la administración, la comuni-
tat sufrió, en términos de desempleo, el peor mes de julio 


